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Els ocupants de la nau del carrer
Progrés de Badalona no hauran
de passar finalment la tempora-
da d’hivern al carrer. Prop d’u-
na seixantena de les persones
que vivien a l’edifici desnonat
just fa una setmana han accep-
tat allotjar-se durant un període
màxim de tres mesos en un al-
berg municipal. Aquest re-
curs –que va ser activat a través
d’un decret d’emergència des-
prés que alguns afectats optessin
per acampar a les portes de la
nau–no ha acabat de convèncer,
però, a un grup reduït dels in-
quilins, que encara mantenen un
assentament a base de carpes a
la plaça del Cotonifici.

Durant aquesta primera set-
mana de vida del campament, els
problemes de convivència amb
els veïns de la zona han estat
constants, ja que l’assentament
s’ha convertit en una espècie de
punt de trobada per a moltes de
les persones que abans residien
a l’edifici ara blindat. Aquesta si-
tuació –esperonada per les crí-
tiques i la pressió pública de
Xavier García Albiol a través de
les xarxes– ha portat el consis-
tori a moure fitxa i iniciar l’ex-
pedient administratiu de recu-
peració del domini públic, un pas
essencial per obtenir l’autorit-
zació judicial que permetrà des-
allotjar l’acampada. 

En paral·lel, l’equip dels Ser-
veis Socials municipals treballa
a contrarellotge per convèncer
aquest grup reduït d’acceptar
l’oferta d’allotjament i abando-

nar l’assentament, un espai que
no reuneix les mínimes condi-
cions de salubritat i ni les ne-
cessitats bàsiques dels afectats.

COMISSIÓ DE TREBALL
El reallotjament de la majoria
dels ocupants de la nau ha per-
mès a les entitats que treballen
amb ells comptar amb el marge
de tres mesos que van reclamar
a la propietat de l’edifici abans
del desnonament per poder tro-
bar una alternativa d’habitatge.
En aquest sentit, ja s’ha confor-
mat una comissió de treball amb
representants de les diferents
plataformes implicades i de l’A-
juntament per provar de con-
sensuar una solució més enllà
d’aquesta estada temporal en
hostals. La voluntat de totes les
parts és aconseguir també la
implicació de la Generalitat.

MIGRACIÓ4L’Ismael va ser
un dels ocupants de la nau que
va decidir marxar de l’edifici
abans de la culminació del
desallotjament. Aquest home
de 42 anys nascut a Mali fa 16
anys que viu a Catalunya. “Jo
soc ballarí professional. Vaig
venir aquí per ajudar la famí-
lia i ara ja em sento gairebé es-
panyol”, assegurava poc des-
prés del llançament. L’Ismael
va perdre la feina amb l’esclat
de la pandèmia i es va veure
obligat a deixar el pis on vivia.
Aquest gener feia 8 mesos que
residia a la nau. “No volen sa-
ber res de nosaltres. No han

volgut dialogar i ens han dei-
xat al carrer”, apuntava.

En Koundé és un altre dels
afectats. “Jo tinc papers, però
no aconsegueixo trobar feina.
El sistema és molt complicat
per als migrants i accedir a un
habitatge és impossible”, la-
mentava després del desno-
nament aquest guineà de 41
anys. En Koundé porta a Ca-
talunya des del 2004 i va ins-
tal·lar-se a la nau fa sis mesos.
“Aquí tens totes les meves co-
ses -assenyala una pila de bos-
ses-. Si no ens donen alterna-
tiva, haurem de tornar a ocu-
par”, assenyalava.

L’odissea sense fi dels
migrants a Catalunya

Un dels afectats abandona la nau, en primer terme, mentre que al fons un altre parla amb la premsa. Foto: A.R.

Anton Rosa
BADALONA

Una alternativa agredolça
» Més de la meitat dels ocupants de la nau del Progrés accepten allotjar-se tres mesos en un hostal
» Un grup reduït encara acampa a les portes de l’edifici d’on van ser desnonats just fa una setmana
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La lupa

uan el 28 d’octubre del 1848 es va inaugurar
la línia de ferrocarril Barcelona-Mataró (la pri-
mera de tota la península Ibèrica), pocs podien
imaginar les incomoditats i els contratemps que
implicava aquesta decisió. Ben al contrari, eren

temps d’alegria i d’expansió econòmica, les albors del ca-
pitalisme i les acaballes d’una Revolució Industrial que
culminava amb aquest formidable invent.

Aviat es van multiplicar les companyies que van im-
plantar ferrocarrils a tota Espanya, rendides a la seva
enorme capacitat de transport de viatgers i mercade-
ries comparada amb la de les formes rudimentàries de
tracció animal utilitzades fins aleshores. Per motius tèc-
nics, el rendiment d’aquestes locomotores disminuïa
com més vagons hi havia, limitant en conseqüència el
pendent màxim d’aquests “camins de ferro”, per la qual
cosa es buscava sempre, en el disseny del seu traçat, llocs
amb poc desnivell.

La Mediterrània i els grans rius han estat sempre els
mitjans del comerç per al transport de gran capacitat,
així que les primeres línies fèrries van seguir costes i con-
ques fluvials, connectant grans ports i ciutats. En pocs
anys es van habilitar milers de quilòmetres de vies, mol-
tes en paral·lel, per doblar la capacitat o la freqüència
dels viatges, així com vies mortes per a la reparació i el
manteniment dels trens.

Aquest creixement va deixar bona part del territo-
ri en situació marginal, literalment “a un marge” de la
via del tren. Una de les “qualitats” de les línies fèrries
és precisament la de separar territoris, fent difícil la seva
connexió posterior.

La invenció de l’automòbil més tard no va fer més
que consolidar aquest creixement exponencial. Les car-
reteres i l’asfalt van complementar la xarxa de transport
ferroviari, gairebé sempre al costat del mateix traçat, amb
l’ànim de potenciar i connectar ciutats cada cop més po-
laritzades al territori. Avui observem, atònits, com s’a-

munteguen estructures viàries en altura al pas entre Ciu-
tat Meridiana i Montcada i Reixac, a l’estret espai na-
tural entre Collserola i la Serralada de Marina.

Un territori que aspiri a tenir un futur en equilibri
ha de replantejar aquest creixement insostenible. I, tot
i semblar difícil, és possible.

Alguns recordem com es va transformar el litoral bar-
celoní, de la mà d’Oriol Bohigas, mort recentment, i com
es van canviar platges de vies per platges de sorra. Qui
no ha dit o ha sentit alguna vegada que la Barcelona d’a-
bans del 1992 vivia d’esquena al mar? En una de les se-
ves múltiples entrevistes, Bohigas ressaltava la impor-
tància d’haver guanyat aquestes platges com a lloc pú-
blic de lleure i d’esbarjo. Avui ningú s’imagina Barce-
lona sense aquest fabulós llegat per als seus habitants.

Aquesta és una assignatura pendent del nostre lito-
ral al Baix Llobregat, el Barcelonès i el Maresme. A l’a-
parició, fa més de 170 anys, del ferrocarril Barcelona-
Mataró se li va sumar una altra via en sentit contrari i la
carretera davant del mar. En aquest temps han apare-
gut diferents propostes per traslladar les vies del tren, així
com per pacificar o domesticar l’N-II al Maresme o des-
carregar la C-31 i desviar el pas del tren a les poblacions
del Baix Llobregat. Tanmateix, malgrat l’aparició de ro-
tondes i la desaparició recent d’alguns peatges, la inèr-
cia d’aquestes infraestructures continua massa consoli-
dada per pensar en la transformació real del litoral. Hem
normalitzat la desconnexió de les poblacions del Maresme
amb la costa, els estrets passos subterranis per accedir
a les platges, sovint inundats, i els tràgics accidents a l’ho-
ra de travessar les carreteres o les vies del tren.

Potser l’innegable canvi climàtic no ens donarà més
treves. Hem d’actuar i no tenim gaire temps, atesa la
magnitud de la transformació a emprendre. Episodis
com la tempesta Glòria o el temporal Filomena co-
mencen a estar perillosament assumits per la població,
que no acabem de comprendre que són l’avantsala d’un

veritable repte per a la humanitat. Hem sentit sovint la
necessitat d’adaptar-nos al canvi climàtic i la resposta
ve, gairebé sempre, en forma de plaques fotovoltaiques
o de consum “responsable”, però hi ha pocs estudis se-
riosos sobre relocalització de ciutats i assentaments hu-
mans a conseqüència de la pujada del nivell del mar a
causa de l’escalfament global i la fosa del gel polar.

Després dels tímids suports al COP26 dels països
més contaminants, els nostres litorals han de comen-
çar a repensar-se amb urgència. Potser serem capaços
d’evitar una pujada dràstica i irreparable del nivell del
mar, però ja és del tot evident que els estralls dels con-
tinus temporals inutilitzen vies i carreteres.

Hi ha nombrosos estudis sobre el trasllat del tren i les
carreteres cap a l’interior, alguns de tan curiosos com el
de tunelar les vies sota la C-32 o passar-les sobre el mar
en un viaducte damunt de pilones. Tot i això, el creixe-
ment longitudinal de les poblacions del Maresme al llarg
de la carretera i les vies del tren permet crear noves cen-
tralitats a la part posterior dels municipis, a prop del seu
centre gravitatori, amb l’aparició de noves estacions i con-
centració d’activitat econòmica i urbana, compensant el
possible benefici (o gentrificació) que produirà la des-
aparició del tren i la carretera als barris de davant del mar.

Podem acostumar-nos a conviure durant anys amb
el tren i els cotxes passant per davant de les nostres plat-
ges, però no serà possible enfrontar-nos a la magnitud
d’aquests canvis de la naturalesa sense una relocalització
de les infraestructures de les nostres costes. Aquesta ve-
gada no hi haurà unes Olimpíades que ens obliguin a
transformar el territori. Potser, després de tot, el can-
vi climàtic ens forçarà a ser sostenibles a l’hora de re-
pensar el litoral.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter 
és arquitecte fundador de haz arquitectura

i professor de projectes arquitectònics a la UPC

NLes millors
perles

Acomiaden dos policies de Los Angeles per caçar pokémons
mentre s’estava produint un robatori en uns grans

magatzems. Els agents van ignorar l’avís perquè estaven
jugant a Pokémon Go. És que és clar, havien trobat un Snorlax!

Descomptes i ofertes en cirurgia estètica i implants
capil·lars: és un dels beneficis que ofereix CCOO als

seus afiliats, tal com ha publicat NacióDigital. Perquè el
sindicalisme no està renyit amb la bellesa.

La lletra de la nova cançó de Rosalía, Hentai, ha rebut moltes
crítiques i fins i tot els més fans han fet arribar el seu

desconcert a la cantant. Però una seguidora ha descobert el
misteri de tot plegat: “Creo que es catalán”, ha resolt. 

Una passatgera d’un vol de Qatar a Uganda es va posar
de part a més de 10.000 metres d’altitud. La doctora

Aisha Khatib compartia avió amb ella i la va atendre. En
veure la nena, la mare va tenir clar el nom: Miracle Aisha.

LA FOTOAlbert Segura Lorrio / ACN

Q
per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Repensar el litoral
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Clam per aturar els processos 
de selecció públics a Montgat1

2 L’amiga Ani

Pau Riba: “Tiana és un punt clau entre 
la meva faceta urbanita i la salvatge”

El desnonament de la nau del Progrés: 
l’enèsim capítol del drama dels migrants

Elisabet Mariscal: “Necessito que aquest curs
el bàsquet em torni tot el que li he donat”

El + llegit línianord.cat
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La clau

Superilla vol dir la conversió
d’un espai urbà on predomi-
nava el vehicle privat a un es-

pai on predomina el vianant. És
una evolució natural del que als
anys 80 i 90 varen ser les prime-
res peatonalitzacions dels centres
històrics de moltes ciutats del país.

De la mateixa manera que en
aquells moments la possibilitat
que no es pogués arribar amb el
cotxe a determinats carrers de la
ciutat va suposar un canvi profund
en les dinàmiques tradicionals de
mobilitat a certs barris, avui nin-
gú dubta que aquelles accions van
ser òptimes per a la qualitat de vida
de veïns i visitants. 

Les superilles són la continuïtat
de molta feina feta i representen la
cerca de la qualitat de vida als bar-
ris: a peu, amb més espais verds,
menys soroll i menys fums. No es
poden fer, però, sense invertir-hi di-
ners per acomodar-hi els que hau-
ran de canviar els seus hàbits. Par-
lo de transport públic i de transport
privat compartit o individual i, per
tant, d’estacions i d’infraestructu-
res que donin servei suficient als
que utilitzaran la ciutat d’una nova
manera. Tampoc es poden fer sen-
se invertir en tecnologia que adap-
ti el repartiment de béns a la nova
realitat. No serveix de res peato-
nalitzar un espai o fer-lo restringit
al vehicle privat si després els ve-
hicles de repartiment hi entren, en
surten, hi aparquen o s’hi mouen
de qualsevol manera. Ordenar
aquesta darrera milla amb criteris
tècnics i pragmatisme necessita
altes capacitats d’enteniment i bai-
xes dosis de dogmatisme.

Barcelona, amb Xavier Trias i
ara, té un projecte de desplegament

d’una convivència veïnal fona-
mentada en la prevalença del via-
nant i en la generació d’espais ur-
bans de qualitat. Hi ha queixes,
i n’hi haurà, però per als que es
queixen només hi ha una pre-
gunta: hi ha alternativa –que
pugui ser valorada pels veïns–
millor que la de fer-los protago-
nistes del seu entorn? La meva
impressió és que no n’hi ha. És
clar que cal aplicar les mesures
amb traça, humilitat, sentit comú
i seny. És clar que cal protegir els
que en puguin sortir més perju-
dicats. Però no veig alternativa
millor que la d’aconseguir ciutats
pedalables, amb oferta de mobi-
litat personal compartida, punts
de recàrrega elèctrica, ordenació
i facilitats per al repartiment en
darrera milla i naixement d’espais
verds –molt verds– que conver-
teixin els nostres barris en ex-
tensions de casa nostra.

Badalona va fer una aposta de
peatonalització per al seu Centre,
que amb dos aparcaments dis-
suasius i algunes altres mesures
encara és incompleta. Hi ha
mancat inversió, manteniment i
tecnologia per convertir-la en
un èxit rotund. Però no només la
va fer al Centre, també la va
promoure a Llefià, entorn del car-
rer Floridablanca, amb una ge-
neració de trama urbana pacifi-
cada que no s’ha explicat prou i
que també és incompleta.

Aquestes setmanes, les xar-

xes socials de la ciutat ens ense-
nyen moltes imatges de la indis-
ciplina que genera no haver in-
vertit prou en les “superilles”
badalonines. Però hi ha molts ve-
ïns que estarien disposats a con-
vertir els seus barris en aquestes
illes on preval la vida al carrer.
Desconfien, això sí, dels encar-
regats de dur-les a terme. No es
pot ni plantejar una acció ambi-
ciosa sense tenir-ne clara l’exe-
cució, els terminis, el pressu-
post i els processos d’informació
que farien falta per convertir-la
en realitat. Embarcar-se en un
canvi profund, sabent que som
una ciutat que li fan mandra els
grans projectes de transformació
urbana, no convida a posar-s’hi
activament a favor. Però al cen-
tre ampli, i a molts altres barris,
una aposta compartida per la “su-
perilla Badalona” seria una gran
notícia per a aquest 2022.

No és només que hi hagi
una base social favorable a tre-
ballar una aposta ambiciosa, és
que esdevé una obligació des de
la creació de les “zones urbanes
d’atmosfera protegida”. Però a mi
em sedueix més la idea de fer les
coses perquè n’estem convençuts.
A Badalona ja tenim gent que tre-
balla en aquest camí, que es va
iniciar fa anys i que no hauríem
ni de maquillar amb quatre ac-
cions incompletes ni de congelar
mentre les ciutats europees im-
portants van en aquesta direcció.

Superilla Badalona
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

A les xarxes

@SindicatLloguer: [...] El jovent no pot
pagar el lloguer perquè en els darrers anys
ha pujat un 50%. Si s’aprova la Ley Vivienda
amb la regulació, no caldran ajudes.

@Catinformacio: La mesa del Parlament ha
decidit per unanimitat eliminar el règim que
permetia als funcionaris del Parlament co-
brar sense treballar al final de la vida laboral.

#ProuCobrarSenseTreballar

@govern: @patriciaplaja: “El confinament
nocturn és vigent fins a la matinada del 21
de gener. [...] Les mesures que segueixen vi-
gents passaran a revisar-se setmanalment”.

#AdeuTocDeQueda #250€AJovesLlogaters

Els semàfors

El Govern passarà a formar part
del Consorci del Besòs per tal

d’implicar-se en la transformació
de les Tres Xemeneies. Una bona

notícia amb regust agredolç
entre els municipis de la zona,
que no van ser convidats a la
trobada per presentar l’acord.

pàgina 9Generalitat

El festival de novel·la negra
celebra demà i dissabte una

nova edició, marcada pel retorn
a la presencialitat. El certamen

tianenc presenta un cartell
destacat amb noms com 
els de Rosa Ribas, Andreu 

Martín o Tura Soler. 
pàgina 10Tiana Negra

L'edifici de la rambla Sant
Sebastià mantindrà les 14

plantes planificades i no les
reduirà com plantejava el

consistori. Els promotors han
trencat negociacions amb 
el govern, deixant a l'aire la
preservació del nucli antic.

pàgina 8Aj. de Santa Coloma
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L’adscripció a un port, 
una solució per al Bétulo?

EQUIPAMENTS4La Generalitat
i la Federació Catalana de Vela es-
tan treballant en diferents alter-
natives per garantir la continuïtat
dels clubs nàutics afectats per la
Llei de Costes espanyola, com el
Bétulo de Badalona. Una de les
propostes sobre la taula que po-
dria blindar les entitats sota ame-
naça d'enderroc seria la seva
adscripció a una zona portuària.

Aquesta mesura permetria
als clubs continuar amb la seva
activitat emparats en la legislació
que regeix els ports i no en la de
costes, que ataca directament la
supervivència de construccions
que ocupin més de 300 metres
quadrats de platja. “Ara per fi s’es-

tan adoptant dues estratègies di-
ferents. Modificar la Llei de Cos-
tes és el que sempre s’havia in-
tentat, però fins ara no s’ha acon-
seguit perquè a Madrid no hi ha-
via voluntat política”, assegura
Josep Anton Violán, president del
Club Nàutic Bétulo. Violán veu
amb bons ulls la iniciativa de
l’adscripció a ports i insisteix en
el gran greuge comparatiu que hi
ha amb la restauració, que no es
veu afectada per la limitació d’o-
cupació de més de 300 m² de
platja. Cal recordar que el Bétu-
lo fa prop de 50 anys que va ser
fundat a la platja dels Pescadors
i actualment té una llista d’espe-
ra per fer-se soci de dos anys.

Guijarro reafirma l’aposta 
per l’esperat CAP de Sant Crist
OBRES4L’Ajuntament de Ba-
dalona vol tirar endavant amb la
construcció d’un nou Centre
d’Atenció Primària (CAP) al bar-
ri de Sant Crist de Can Cabany-
es. Així ho va confirmar la set-
mana passada l’alcalde Rubén
Guijarro en una visita a les ob-
res de l’edifici en els baixos dels
quals està previst ubicar l’equi-
pament, una reivindicació his-
tòrica a la zona. “La construcció
d’un CAP al barri és una de les
prioritats del govern municipal
perquè és una reivindicació que
respon a una necessitat evident

si ens fixem en la densitat de po-
blació d’aquesta zona”, asse-
nyalava al respecte Guijarro,
que remarcava la importància de
poder comptar amb un servei
públic de proximitat.

Des de l’Associació de Veïns
de Sant Crist de Can Cabanyes
celebren la reactivació del llar-
gament reclamat projecte, però
es mostren prudents, ja que fa
temps que esperen la construc-
ció d’un ambulatori que ha pas-
sat per les mans de diversos
equips de govern sense que s’a-
cabés concretant cap actuació.

El Club Nàutic Bétulo de Badalona en una imatge d’arxiu. Foto: CN Bétulo

Relleu | Jordi Ballesteros deixa la presidència d’Òmnium
L’exregidor badaloní Jordi Ballesteros ha anunciat aquesta setmana que deixa la

presidència de la secció d’Òmnium Cultural al Barcelonès Nord. El relleu de
Ballesteros al capdavant de l’entitat l’assumirà a partir d’ara Eduardo Alessandria.

SERVEIS4L’Ajuntament de Ba-
dalona incorpora avui quinze
nous treballadors per reforçar la
plantilla dels Serveis Socials. Els
nous fitxatges tenen un contracte
de tres mesos prorrogable i ser-
viran com un primer pla de xoc
per millorar l’atenció a les per-
sones vulnerables al municipi,
que en les darreres setmanes
s’ha vist fortament assenyalada
per entitats, sindicats i els ma-
teixos empleats.

“No es tracta d’una solució
definitiva, però ajudarà a millorar
el servei i ens permetrà continu-
ar actuant per revertir la situació
en què estan els serveis socials mu-
nicipals”, apuntava al respecte el
regidor de Protecció Social a les
Persones i Impuls Comercial, Da-
vid Torrents, que detallava que les
incorporacions es destinaran als
serveis bàsics d’atenció social
(SBAS) i al Servei de Dependèn-
cia. Torrents remarca que l’apro-
vació del nou pressupost –enca-

ra en fase de negociació amb
Guanyem– és un factor clau per
poder adoptar mesures més con-
tundents i amb més recorregut.

Des d’entitats com la FAVB o
la Plataforma Sant Roc Som Ba-
dalona consideren que aquest
reforç del personal és un bon pri-
mer pas, però alerten que amb les
noves contractacions no es co-

breixen les necessitats de la ciu-
tat i que calen canvis profunds en
la gestió dels serveis socials. Les
agrupacions també reclamen do-
tar l’Oficina Local d’Habitatge
de suficients recursos i que s’es-
tableixi una millor coordinació
entre departaments per abordar
de manera eficient les proble-
màtiques del municipi.

Pertinences apilades en un desnonament a Sant Roc. Foto: J. Pujolar/ACN

Els 15 nous empleats dels
Serveis Socials ja treballen

» Les incorporacions tenen un contracte de tres mesos prorrogable
» Les entitats admeten que és un pas, però reclamen canvis profunds

Possible comissaria mixta
amb els Mossos a Sant Roc

SEGURETAT4L’executiu encap-
çalat per Rubén Guijarro està
estudiant la creació d’una nova
comissaria compartida amb els
Mossos d’Esquadra al districte de
Sant Roc. Així ho han confirmat
a Línia Nord fonts municipals,
que apunten que el consistori ja
està en converses amb el Depar-
tament d’Interior de la Generali-
tat per impulsar aquestes ins-
tal·lacions mixtes entre Mossos i
Guàrdia Urbana de Badalona.

Aquesta aposta per la comissa-
ria implica la renúncia del go-
vern local a la rehabilitació del
degradat mòdul policial de Sant
Roc, que va iniciar l’exalcalde
Xavier García Albiol el passat se-
tembre i que actualment es tro-
baven en fase d’adjudicació. L’A-
juntament vol traslladar aquests
mòduls a la comissaria del Turó
del Caritg perquè formin part
d’un nou circuit de seguretat
viària destinat als infants.El mòdul de Sant Roc. Foto: A.R.
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Vaga d’alumnes a l’institut 
Nou per salvar el batxillerat

EDUCACIÓ4Els alumnes de
l’Institut Nou de Santa Coloma
han convocat avui una jornada de
vaga per reclamar a la Generali-
tat les línies de Batxillerat pro-
meses. La protesta compta amb
el suport dels prop de 120 estu-
diants corresponents als cursos
de tercer i quart d’ESO, que van
prendre la decisió en assemblea
després que les darreres reunions
amb el govern català deixessin a
l’aire la continuïtat del projecte
educatiu al centre, ubicat provi-
sionalment en uns barracons a la
zona del parc de Can Zam.

“Hem decidit mobilitzar-nos
perquè la decisió sobre el batxi-
llerat s’ha de prendre d’aquí a po-
ques setmanes i perquè la línia
pedagògica que hem triat po-

dria trencar-se”, apunta Manuel
Rodríguez, president de l’Asso-
ciació de Famílies d’Alumnes
(AFA) de l’institut, que també ha
enviat una carta denunciant la si-
tuació al Síndic de Greuges i al
mateix conseller d’Educació, Jo-
sep Gonzàlez-Cambray. Des de
l’AFA recorden que compten
amb el suport de tota la comuni-
tat educativa colomenca i del
consistori, que s’ha ofert a habi-
litar aules a la seu local de l’Escola
Oficial d’Idiomes (EOI) per ubi-
car-hi els cursos de Batxillerat.

Les famílies de l’Institut Nou
ja van protagonitzar el passat
setembre una original protesta
per denunciar el retard en la ins-
tal·lació dels mòduls per a les no-
ves promocions.

URBANISME4Cop d’efecte en la
lluita per preservar el nucli an-
tic de Santa Coloma. L’edifici en
construcció a la rambla Sant
Sebastià –conegut amb el so-
brenom de torre o pirulí–man-
tindrà les catorze plantes pla-
nificades i finalment no les re-
duirà a la meitat, tal com plan-
tejava el consistori.

Segons va avançar El Mi-
rall.net i ha pogut confirmar Lí-
nia Nord, els promotors de les
obres han trencat les negocia-
cions amb l’Ajuntament i han de-
cidit rebutjar la proposta muni-
cipal, que implicava reduir a sis
plantes l’alçada de l’edifici a can-
vi de l’adquisició via permuta
d’uns terrenys ubicats a la zona de
la CIBA, pròxims al riu. La ne-
gativa a la permuta per com-
pensar la pèrdua de sòl edificable
que plantejava el consistori és pa-
tent en l’esquelet de l’edifici a mig
construir, on des de fa uns dies
penja un cartell de l’empresa
Culmia anunciant la venda dels
pisos. Precisament, aquesta com-
panyia ja té en exposició els futurs

habitatges en un dels apartats de
la seva pàgina web. 

La notícia del trencament de
negociacions suposa un dur revés
per a la Plataforma Salvem el Bar-
ri Antic. Després de molta pres-
sió, aquesta entitat veïnal va
aconseguir forçar l’executiu en-
capçalat per Núria Parlon a mo-
dificar la segona fase del Pla Es-
pecial de Reforma Interior
(PERI) de la Ciutat Vella per in-
troduir aspectes com la reducció
de l’alçada de l’edifici torre. 

Tanmateix, la plataforma es
nega a plegar veles i ja ha anun-
ciat que presentarà al·legacions a
l’última modificació d’aquest pla
urbanístic, actualment en fase
d’exposició pública. “Tenim raons
molt potents per impugnar el
PERI. Aquest pla incompleix els
estàndards marcats pel Pla Ge-
neral Metropolità pel que fa a
equipaments i zones verdes”,
apunten des de l’entitat, que veu
el cartell anunciant la venda de pi-
sos només com una “provocació”.

L’edifici ‘torre’ amb el cartell anunciant la venda de pisos. Foto: Plat. SBA

Cop per a la Ciutat Vella: la ‘torre’
mantindrà les 14 plantes

Una de les protestes dels alumnes de l’Institut Nou. Foto: Twitter (aitorblanc)

Transport | Noves marquesines per al bus metropolità
L’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB) va presentar ahir a Santa Coloma
el nou model de marquesines per a les línies de bus metropolità. El flamant
disseny presenta millores tecnològiques i també pel que fa a la seguretat.
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La Generalitat passarà a formar
part del Consorci del Besòs. Així ho
va anunciar ahir l’alcaldessa de
Barcelona, Ada Colau, en una
roda de premsa conjunta amb el
vicepresident del Govern, Jordi
Puigneró, que va situar com a
principal objectiu del pacte la
transformació de les Tres Xeme-
neies en hub tecnològic de refe-
rència a Europa.

La signatura de l’acord i la pos-
terior compareixença no van
comptar amb cap representant de
la resta de municipis que confor-
men l’ens, que també agrupa els
ajuntaments de Badalona, Santa
Coloma de Gramenet, Sant Adrià
de Besòs i Montcada i Reixac. El
Besòs, però, sí que va estar present
en les declaracions de Colau, que
va recordar que aquest territori fa
anys que reclama que se’l “prio-

ritzi” i va assegurar que la incor-
poració de la Generalitat suposa
un “punt d’inflexió” per impulsar
la zona des del punt de vista eco-
nòmic i social."És l'hora del Besòs
i estem contents perquè es fa re-
alitat una demanda històrica.
Amb aquest acord es podran fer i
ordenar les inversions que mereix
aquesta àrea perquè ningú vol
obviar les vulnerabilitats que exis-
teixen", afegia la batllessa, que
també incidia en la necessitat de
donar resposta a l'emergència so-
cial que viu el territori.

En la mateixa línia es va ex-
pressar Puigneró, que creu que la
millor manera de lluitar contra
aquestes desigualtats socials és
crear ocupació de qualitat i va as-
segurar que això passa per trans-
formar l’àrea de les Tres Xeme-
neies en un pol digital i audiovi-
sual. En aquest sentit, el vicepre-
sident va situar l’aprovació del Pla
Director Urbanístic (PDU) d’a-
quest tram del litoral com un pas
clau per establir els usos de la zona.

UNA QÜESTIÓ DE “FORMES”
La notícia de la incorporació de la
Generalitat al Consorci del Besòs
ha deixat un regust agredolç entre
els municipis de la zona. En de-
claracions a Línia Nord, l’alcal-
dessa de Sant Adrià, Filo Cañete,
assegurava que l’acord és una
“bona notícia” perquè permetrà re-
forçar una estructura “vital” per al
desenvolupament del territori,

però lamentava les formes amb les
quals es va donar a conèixer. “Els
tempos i les formes podrien haver
estat diferents. Es podria haver fet
una prèvia o ens podrien haver
convidat a la presentació”, apun-
tava Cañete, que va ser informa-
da de l’entrada del Govern l’ens en
una trucada el dia d’abans.

La mateixa sensació ha deixat
l’acord entre Colau i la Generalitat

en algun dels altres municipis
membres del Consorci,  com ara
Badalona. L’alcalde badaloní, Ru-
bén Guijarro, tot i celebrar la no-
tícia, va lamentar la poca comuni-
cació en un moment que era im-
portant “enfortir el missatge d’u-
nitat i d’aposta pel territori”. En el
futur, va afegir, espera que la suma
de sensibilitats es reflecteixi en el
desenvolupament del projecte.

El vicepresident Jordi Puigneró i l’alcaldessa Ada Colau en la signatura de l’acord dimecres. Foto: Generalitat

Anton Rosa
SANT ADRIÀ DE BESÒS

Un impuls per al Besòs sense el Besòs
» Barcelona pacta l’entrada del Govern al Consorci del Besòs per impulsar la transformació de la zona

» L’acord es va segellar sense representants de la resta de municipis implicats, que no van ser convidats

Cas Rambleta | La descontaminació començarà al febrer
La descontaminació de la Rambleta de Sant Adrià començarà al febrer. Així ho ha

confirmat a Línia Nord el consistori després que durant el gener s’hagin posat en marxa
els treballs previs de recollida de mostres de sòl per analitzar-les en un laboratori.
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LITERATURA4Tiana tornarà a
tenyir-se de negre aquest 21 i 22
de gener. El certamen literari
Tiana Negra recupera per a la
seva desena edició el format pre-
sencial i se celebrarà en el seu es-
cenari original: la Sala Albéniz.
Rosa Ribas, Andreu Martín o
Tura Soler seran alguns dels au-
tors protagonistes de les jornades
d’enguany, que serviran per fer un
repàs de la trajectòria d’un festi-
val que des dels seus inicis ha fet
una clara aposta per la novel·la
negra en català.

“Estem il·lusionats. Arribar
als deu anys d’història no és fàcil
i és tot un èxit. Poder celebrar-ho
a la Sala Albéniz serà una opor-
tunitat per retrobar-nos, encara
que sigui amb menys aforament;
explicar anècdotes i donar a co-
nèixer el making offdel festival”,
assegura Anna Maria Villalonga,
directora del certamen. Villalon-
ga compleix aquest 2022 el seu
tercer any al capdavant del Tiana
Negra, que en la seva darrera

edició va haver de celebrar-se en
streaminga causa de la pandèmia
del coronavirus. Precisament, l’a-
posta per mantenir la retrans-
missió online és una de les nove-
tats d’enguany. “La presencialitat
és important, però amb la pan-
dèmia ens hem adonat que tenim
recursos al nostre abast que  uti-
litzem molt poc. Tenir el doble for-
mat ens permet arribar a més gent
i també fa que quedin els actes en-
registrats perquè es puguin recu-
perar quan es vulgui”, apunta la
directora, que celebra la gran
acollida que va tenir l’any passat
la versió digital del certamen.

La programació d’aquest
2021 arrencarà demà divendres
amb una gran festa que comptarà
amb la presència de diferents
personalitats cabdals en aques-
ta dècada d’història del festival.
No hi podrà ser finalment, però,
el director de les primeres edi-
cions del Tiana Negra, Sebastià
Bennasar, que va anunciar que és
positiu de coronavirus. Entre les

diferents propostes d’enguany
destaquen una entrevista “ínti-
ma” a l’escriptora Rosa Ribas, la
presentació a ritme de saxo de les
últimes novetats editorials o una
taula amb la periodista Tura So-
ler, que recentment ha publicat
un llibre sobre el mediàtic crim
de dos joves del pantà de Sus-
queda. Un dels plats forts del pro-
grama serà sens dubte l’entrega
del Premi Agustí Vehí, que aquest

any ha viscut una de les seves edi-
cions més renyides.

INNOVACIÓ I DIVERSIFICACIÓ
Villalonga encara el desè aniver-
sari del Tiana Negra convençuda
“més que mai” de la importància
de visibilitzar la novel·la negra en
català. “Cada vegada està més pa-
lès el risc que corre la nostra
llengua. Les llengües es moren si
es deixen de parlar al carrer”, as-

senyala la directora, que reivin-
dica el paper que ha tingut el cer-
tamen en aquest sentit.  Sobre la
recepta per poder celebrar una al-
tra dècada de trajectòria, Villa-
longa considera clau mantenir
aquesta voluntat d’innovar i di-
versificar el contingut “al màxim”
per continuar posicionant-se com
el tret de sortida al circuit anual
de certàmens de novel·la negra en
territori català.

El Tiana Negra recupera l’essència
» El certamen de novel·la negra torna a la presencialitat i celebrarà la desena edició a la Sala Albéniz
» La directora Anna Maria Villalonga referma l’aposta per visibilitzar el català en un gènere en auge

Villalonga (al centre), en un dels actes de l’edició de l’any passat, que es va retransmetre online. Foto: Tiana Negra

Tiana | Admès a tràmit el recurs per ‘bloqueig’ d’informació
Un jutge ha admès a tràmit el recurs interposat per Junts per Tiana on denunciava la
presumpta vulneració dels drets polítics dels regidors de l’oposició per part del govern
local per no permetre l’accés a la documentació sobre el possible cas de transfuguisme.
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Esports

Mai m'havien explicat un
cas com el teu! [Riem].
Què va passar perquè

et cansessis tan de pressa del
bàsquet?
El pare recorda que jo anava en di-
recció contrària a la pilota. Potser
vaig començar massa aviat, no
em cridava tant l'atenció i no por-
tava bé que em manessin fer co-
ses que no em sortien. Sempre he
estat lligada al bàsquet pel meu
germà, les amigues... Si tornés a
néixer, m'hi apuntaria segur.

Has tornat a jugar a bàsquet?
De petita, a l'estiu amb mon germà.
No podia igualar el seu ritme! Des
d'aleshores no he llençat mai més
a cistella, tot i que parlant amb tu
m'estan entrant ganes de fer-ho...
Vull saber com soc de dolenta! Si
m'animo, et dedicaré el tir! [Riem].

Serà un honor, Andrea! Qui et va
entrenar aquells tres dies?
César Aneas. Quan ens vam re-
trobar, molts anys després i aquí al

club, m'ho va dir: "Has estat juga-
dora meva!". [Riem].

No hi ha ningú que tingui més
informació en un equip que una
fisioterapeuta.
Són les jugadores les que s'obren i
t'expliquen què els preocupa. Su-
poso que la llitera i la situació afa-
voreixen que sigui així. També que
soc una fisioterapeuta a qui li en-
canta parlar, però, sobretot, escoltar.

Què és el que més valores del
teu ofici?
La relació amb cada pacient i la
seva gratitud. Al centre on treba-
llo ho faig amb persones de totes
les edats i, al club, amb jugadores.
Sempre intento ser la més empà-
tica possible. Quan hi ha lesions,
tractes amb les pors de la persona,
a qui has d'animar, fer-li propostes,
acompanyar... Viure i veure el seu
procés de recuperació no té preu.

La jugadora més agraïda a qui
has tractat és Mariona Teixidó?
Si no ho és, poc li falta. La Teixi no
em demanava gaire que la tractés,
encara que ho necessités pel seu
ritme de vida. Amb ella pots par-
lar sobre qualsevol cosa, sempre et

pregunta com estàs i és molt di-
vertida. Hem rigut molt. També
m'ho vaig passar pipa amb Boja-
na Kovacevic. Ara ho faig amb
Ariadna Talaverón.

Amb quines jugadores has tin-
gut converses més profundes?
Deva Bermejo, Laia Lamana, Ber-
ta Dalmau, Txell Alarcón i Lucía Mo-
reno. M'emociona recordar-les
perquè les trobo molt a faltar. Du-
rant la temporada s'estableix un

vincle molt bonic amb l'equip, i a
la banqueta gaudeixo, pateixo,
ric... Ah, el regal d'amic invisible de
la Lucía va ser increïble!

Què et va regalar?
Em va dibuixar fent-li un tracta-
ment. T'ho explico i se'm posa de
gallina. Era la seva manera d'a-
grair-me aquells moments! La Lu-
cía és molt gran!

I té un gran món interior! Per
cert, què et va ensenyar Miqui
Calderón?
Per començar, a tractar de pressa,
perquè potser la jugadora ha de
sortir a pista ja. La velocitat a la fi-
sioteràpia esportiva és molt dife-
rent. Quan et gradues, surts inse-
gura i amb certa por perquè et fal-
ta pràctica i experiència, i el Miqui
va ser un gran tutor en els meus
inicis en el primer equip. Em va do-
nar moltes pautes i consells, i
sempre li estaré molt agraïda.

Ara la guia ets tu...
Si et soc sincera: mai m'ho hauria
imaginat. Intento donar-los da-
des, fer-los preguntes i propostes...
No soc d'ordres. Soc de frases
com "podries provar això". I mai,
però mai, els explico res davant el
pacient. Qui està aprenent té molts

coneixements, només necessita
temps i confiança.

Tens una gran mà dreta al club:
Sheila Maetzu, jugadora del sè-
nior de Lliga Femenina 2.
M'ajuda moltíssim amb la pedre-
ra del Bàsquet Femení Sant Adrià
i se n'encarrega. No tinc prou
temps. De tant en tant hi aparec.
M'encanta la vitalitat de les nenes,
les seves ganes de jugar i de re-
cuperar-se com més aviat millor.
Són pura passió.

Com és el primer equip?
Una pinya increïble: les jugadores
s'estimen i s'ajuden molt, i et fa-
ciliten la feina una barbaritat.
Queden menys de tres mesos
per al final de la temporada i
sembla que hagi començat tot fa
quatre setmanes!

“Són les jugadores les
que s’obren i t’expliquen

què els preocupa”
Andrea Sánchez / Fisioterapeuta del Bàsquet Femení Sant Adrià

La trajectòria com a jugadora d'Andrea Sánchez (Barcelona, 1996) va començar 
i va acabar gairebé al mateix moment. “Amb quatre anys vaig entrar a l'escoleta

del Bàsquet Femení Sant Adrià i vaig durar tres dies”, recorda, divertida, 
la fisioterapeuta del conjunt adrianenc. Contagia passió, vitalitat i alegria.

“Amb 4 anys vaig entrar
a l'escoleta del Bàsquet
Femení Sant Adrià i 
vaig durar tres dies”

Foto: Cala

Esports Futbol | El CF Badalona rep el CD Ebro 
Segona cita consecutiva a casa del conjunt de Javi Moreno, que el pròxim 23 de gener rebrà el
CD Ebro a les 17.00 hores, en partit corresponent a la 18a jornada del grup 3 de Segona Divisió

RFEF. El CF Badalona hi arribarà després de guanyar per 2-1 el CD Teruel el passat dia 9. 

Toni Delgado
SANT ADRIÀ
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Viu en línia

Drama còmic de crítica social, que parteix
del realisme quotidià per convertir-se
en un viatge en què els protagonistes cre-
uen continents a través de portes grogues,
pantalles d’ordinador i maleters de cotxe.
Una posada en escena simbolista i mini-
malista permet acompanyar els set per-
sonatges en la recerca de la seva llibertat.

Al teatre Tantarantana de Barcelona.

Teatre

Nyotaimori, espines del sistema
Sarah Berthiaume

Viure i gaudir aquí i ara: aquesta és la fi-
losofia del quart àlbum del grup El Diluvi.
Sota el títol Present (Halley Supernova),
la banda de la comarca valenciana de l’Al-
coià presenta una quinzena de can-
çons que demostren les seves ganes d’a-
profitar, justament, el present. El disc in-
clou col·laboracions amb artistes com
Guillem Solé, el cantant de Buhos.

Música

Guillermo del Toro presenta aquest re-
make de la pel·lícula de 1947 El callejón
de las almas perdidas, en què Bradley Co-
oper es posa a la pell d’un home ambi-
ciós, amb talent per a la manipulació i l’en-
gany. El protagonista coneix una pito-
nissa tan perillosa com ell, interpretada
per Cate Blanchett, que es convertirà en
la seva aliada per estafar milionaris.

Pelis i sèries

El callejón de las almas perdidas
Guillermo del Toro

Present
El Diluvi

Replantejant Gaudí
“Antoni Gaudí (1852-1926) és, sense cap mena de dubte,
l’arquitecte català més popular i reconegut en l’àmbit in-

ternacional. Podem replantejar-nos avui la imatge que te-
nim d’ell?”. Aquesta és la pregunta que es fa l’exposició
Gaudí, instal·lada al Museu Nacional d’Art de Catalunya

(MNAC), a Barcelona, des del novembre passat i fins al 6
de març. La mostra, comissariada per Juan José Lahuerta,

proposa una nova mirada sobre la figura de l’arquitecte:
una desconstrucció del mite i de la seva obra perquè el

públic s’acosti al personatge complex que en realitat era.

Com a actriu, molts la recordareu pel seu paper de Ma-
ría a la sèrie El Internado, d’Antena 3, i com a presenta-

dora, la seva feina més recent ha estat al capdavant del
programa Persona infiltrada, de TV3. També va presen-

tar Cámbiame a Telecinco i actualment és col·labora-
dora habitual de Zapeando, a La Sexta. Ara, Marta Tor-

né (Barcelona, 1978) ha estat escollida per presentar,
juntament amb el cantant Miki Núñez, el nou talent

show musical de TV3, Eufòria. Diversos portals digitals
s’han fet ressò de la notícia i hi ha hagut un titular que
ha despertat la indignació d’algunes usuàries de Twit-

ter. Es tracta del titular d’En Blau, el portal de premsa
rosa d’ElNacional.cat, que diu així: “TV3 fitxa Miki Nú-

ñez i una presentadora de La Sexta per al seu nou pro-
grama estrella”. Més enllà del clickbait, les veus críti-

ques es queixen que el nom d’ell sí que hi aparegui i el
d’ella no, malgrat tenir una trajectòria molt més llarga

que el seu company. Ho atribueixen al masclisme.

M A R T A  T O R N ÉQUI ÉS?

A LES XARXES...

Ser actriu i presentadora de televisió
Ara condueix ‘Persona infiltrada’ i col·labora a ‘Zapeando’

Famosos

Ser escollida per presentar ‘Eufòria’
Es tracta del nou ‘talent show’ musical de TV3

Suport i reconeixement
Sobretot després que un mitjà l’hagi invisibilitzat

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una història d’amor i d’amistat, de mort
i de desamor que transcorre a València
ciutat i a la Vall de Gallinera. Allà hi viuen
el Joan, un professor d’institut, i la Sara,
una psicòloga que conrea bancals. Tam-
bé hi va a parar en Carles, un editor de
llibres que pretén escapar del dolor
que li genera un fill d’acollida amb pro-
blemes de drogues i de delinqüència. 

Llibres

El carrer de baix
Vicent Flor

|Blackwind 
Un videojoc de ciència-ficció per posar-te a la pell d’un adolescent atrapat
durant una invasió alienígena. Disponible per a PC, PS4 i 5, Switch i Xbox.
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

SI ÉS RÀPID

Si tens diverses tasques pendents, comença per la més
difícil: quan l’hagis fet, la resta serà bufar i fer ampolles

ANAR A PAMS

EL MÉS DIFÍCIL

RECOMPENSA

E S T I L S  D E  V I D A

i ORGANITZACIÓ

“No deixis per a demà el que puguis fer avui”. Segur que
has sentit molts cops aquesta frase, i pot ser que n’ha-
gis fet cas, però també és probable que t’hagis pre-

guntat: “Si ho puc fer demà, per què fer-ho avui?”. Si ets dels se-
gons, has de saber que ets un expert en procrastinar. Procrasti-
nar, una paraula no recollida al DIEC però cada cop més estesa,
és deixar per a més endavant qualsevol tasca que hagis de fer i
no et vingui de gust: estudiar, rentar els plats o respondre aquell
correu que tens pendent de fa dies. Si aquest 2022 vols aconse-
guir deixar aquest mal hàbit, que pot acabar-te provocant estrès
i angoixa, aquí tens alguns consells. 

En primer lloc, pensa quant trigaràs realment a fer allò que et
fa tanta mandra: potser n’estàs fent un gra massa, tenint en
compte que trigaràs deu minuts. Un cop t’adonis que serà una
cosa ràpida, fes-la ja. Si tens diverses tasques pendents, és reco-
manable començar per la més difícil: quan te l’hagis tret de so-
bre, la resta et semblarà bufar i fer ampolles. Un altre bon consell
és anar a pams: no vulguis fer-ho tot de cop. Per últim, pots pen-
sar en petits premis per motivar-te.

Fes-ho ja: deixa de procrastinar

Para’t a pensar quant trigaràs realment a fer aquella tasca 
que et fa tanta mandra: si és poca estona, fes-la ja

Les claus

És important que t’organitzis i vagis a pams: no vulguis 
fer-ho tot de cop perquè al final acabaràs trigant més

Pots pensar en petits premis o recompenses per motivar-te:
“Si acabo avui, miro un capítol d’una sèrie”
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